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پاسخ پسر پزشکیان 
به ادعای نمایندگان تندروی مجلس

پسر پزشکیان به ادعاهای حمید رسایی و کامران غضنفری نمایندگان تندروی 
تندرو درباره اینکه اگر ظریف بیرون از دولت می ماند اپوزیسیون می شد، واکنش 

نشان داد.
یوسف پزشکیان، فرزند رئیس جمهور در واکنش به ادعاهای دو نفر از نمایندگان 
درباره جلســه رئیس جمهور با مجمع نمایندگان تهران پاسخ داد. او در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت:»از رئیس جمهور پرسیدم، گفتند حرفم همان بوده که 
همیشه گفته ام. نتیجه تنگ نظری ها بیرون راندن دلسوزان توانمند از دایره انقلاب 
است. مواضع وفاق ستیز به صلاح ایران  نیست. دوستی و برادری ام با آقای دکتر 
ظریف خدشــه ناپذیر و خیرخواهی و وفاداری ایشان به نظام و ایران انکارناپذیر 

است.«
این در حالی است که حمید رسایی، عضو مجلس از حوزه انتخابیه تهران درباره 
جلســه رئیس جمهوری با مجمع نمایندگان تهران، در شبکه اجتماعی ایکس 
مدعی شــده بود:  »در جلسه دیشب نمایندگان تهران با رییس جمهور، از ابقای 
غیرقانونی ظریف درجایگاه معاونت ریاســت جمهوری پرسیدم.  پزشکیان پاسخ 
داد: آقای ظریف بیرون مانده بود، اپوزســیون ما میشــد، داخل دولت که باشد 

کنترل میشود.  یعنی هرکس به این شیوه عمل کرد، یک پست می گیرد.!«
کامــران غضنفری، دیگر عضــو مجلس از حوزه انتخابیه تهــران نیز ادعا کرده 
بود: »آقای پزشــکیان گفتند که ما ظریف را در دولت آوردیم که به اپوزیسیون 
تبدیل نشود. یعنی ملاک اینکه کسی را به عنوان معاون راهبردی رئیس جمهور 

منصوب کنند بر مبنای صلاحیت داشتن فرد نیست.«

توصیه ابطحی به پزشکیان
محمدعلی ابطحــی، رئیس دفتر دولت اصلاحات با اشــاره به انتظارات جامعه 
از پزشکیان در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: »آقای پزشکیان، به خیلی از 
وزراتان که فکر می کنند جامعه منتظر وزارت آنها و نه تغییرات آنها بوده است، 
فشار بیاورید کشــور را از بلاتکلیفی در بیاورند.  تغییرات را ایجاد وتمام کنند و 
وزارتخانه ها مستقر بشوند. وزرا و مسئولان،کمی بیشتر به فکر دولت پزشکیان و 

امیدی که مردم به آن بسته اند  باشید.«

واکنش زیدآبادی به خبر شهادت السنوار
احمد زیدآبادی، تحلیلگر مسائل سیاسی در کانال تلگرامی خود نوشت: »سینوار 

و آینده
در فضای دوقطبیِ شیطان ســازی و قدیس ســازی از نقش آفرینان سیاسی در 
خاورمیانه، نه می توان از اســتعدادهای فنی افراد سخن گفت و نه از اشتباهات 

راهبردی آنها حرفی به میان آورد.
از این رو، اکنون زمان و مکان مناســبی برای داوری همه جانبه و عادلانه درباره 
یحیی سینوار و نگاه و توانایی و عملکرد او نیست. سینوار خالی از نبوغ برنامه ریزی 
نبود، نتیجه برنامه اش را اما در درجه نخســت مردم فلسطین باید داوری کنند، 
آن هم در آینده. ترور تصادفی سینوار به احتمال زیاد از شدت جنگ در نوار غزه 

می کاهد و بر کل بحران منطقه اثر می گذارد. تفصیلش بماند برای بعد.«

تحلیل متفاوت زیباکلام از ترور یحیی سنوار 
یک استاد دانشگاه به موضوع ترور رهبر حماس واکنش نشان داد. صادق زیباکلام 
استاد دانشگاه تهران در صفحه شخصی خود در ایکس نوشت: » همه حرف های 
اسرائیلی ها بعد از کشــته شدن یحیی سنوار یک طرف، نحوه کشته شدن یک 
طرف، یادتان است، نظامیان اسرائیلی چقدر می گفتند که او در زیر تونل ها پنهان 

شده و گروگان های اسرائیلی را سپر انسانی خودش کرده است.« 

طعنه فاضل میبدی به پدر معنوی تندروها
حجت الاســلام محمدتقی فاضل میبدی در صفحه شخصی خود در واکنش به 
اظهارات ســید محمد مهدی میرباقری که گفته بود برای قرب الهی اگر نصف 
مردم جهان کشــته شــوند، می ارزد، در ایکس نوشت: آقای میرباقری  می گوید 
نصف عالم هم کشته شوند، ولی ما به مقصد برسیم می ارزد. یعنی چهارمیلیارد 
کشته شــوند تا آقا به مقصد برسد. مقصدی که این آقا می گوید همان پیروزی 
پایدارچی هاست! ظاهرا خود ایشان جزو نصفه ای است که می خواهد زنده بماند 

وگرنه باید غزه باشد. تاسف این که به نام اسلام سخن می گوید.«

انتقاد محمد مهاجری از اسماعیل کوثری
محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در یادداشتی تحت عنوان سردار کوثری 
عزیز! شما کجا و نماینده های کاریکاتوری مجلس کجا؟، به ادعاهای این نماینده 
پیرامون اخــراج ظریف از دولت در کانال تلگرامی خود نوشــت: »برادر عزیز و 

فرمانده گرامی ، حاج محمد)اسماعیل( کوثری، سلام
یادتان هســت چهارراه لشــکر را؟ همان چهارراه جلوی مسجد دانشگاه تهران 
که بســیجی های لشکر ۲۷ و بقیه لشکرها روزهای جمعه قبل و بعد نماز جمع 
می شــدند و خاطره می گفتند؟ اوایــل دهه ۷۰ و تا نیمه های دهه هشــتاد را 
می گویم. و شما خیلی وقتها شــمع آن محفل بودید. دوست داشتنی، خندان، 
صمیمی و درعین حال با صلابت. بچه ها دوست تان نداشتند. درستش این است 
که بگویم شما را می پرستیدند. یادم هست می خواستید در مجلس هشتم نامزد 
شــوید. در چهارراه لشگر  خیلی ها شــاد بودند که یک »بچه تهرون« و فرمانده 
شجاع و جانبازشان وارد سیاست می شــود. عده ای هم فکورانه، سر به گریبان 
غم فرو بردند که حاجی و سیاست؟ نکند خرابش کنند؟ نکند اسیر بازیها شود؟ 
دل شان می لرزید که مبادا  فرمانده رزم دیروزشان، که در کربلای۵ و والفجر۸ و 

بخصوص مرصاد، مثل شیر می رزمید حالا در میدان سیاست خوش ندرخشد .
هرچنــد که اســمش در فهرســت نامزدهایی بود که اکثرشــان چنگی به دل 
نمی زدند اما دل بچه ها خوش بود که حاجی مرواریدی اســت که در هر صدفی 
جا نمی شود. و مستقل می ماند تا آخر. سردار کوثری برادر بزرگ من و خیلی از 
هم نسلان من است و همه به او افتخار می کنیم. اما چه بگویم که حاجی بعدها 
گاه و بیگاه در عرصه سیاســت و مجلس، پیش بینی تلخ دوستانی را که جلوی 
مسجد دانشــگاه نگرانش بودند، تحقق بخشید و افتاد توی همان چاله ای که از 
ان می ترســیدند. البته در ســال های اخیر حرف هایی هم از او شنیده ایم که با 
 تندروهای سیاسی فاصله داشته اما متاسفانه، مواردی که با انها همسو و همسان 

شده کم نبوده است.

سوشیال

آیت الله مکارم شیرازی 
به معاون اول قوه قضائیه:

تلاش کنید باری از دوش مردم بردارید
آیت الله مکارم شــیرازی در دیدار معاون اول قوه قضائیه 
تأکید کرد: قبل از طــی مراحل اداری، توصیه به مصالحه 

شود تا از طولانی شدن مسیر قضایی جلوگیری گردد.
به گزارش ایلنا، آیت الله مکارم شــیرازی به معاون اول قوه 
قضائیه گفت: از تجربیات خود به خوبی اســتفاده کنید تا 
بــاری از دوش مردم بردارید. آیت الله مکارم شــیرازی در 
دیدار معاون اول قوه قضائیه تأکید کرد: قبل از طی مراحل 
اداری، توصیه به مصالحه شــود تا از طولانی شدن مسیر 
قضایــی جلوگیری گردد. آیت الله مکارم شــیرازی ضمن 
آرزوی موفقیت هر چه بیشــتر این قوه در رسیدگی بهتر 
و ســریعتر به پرونده ها، گفت: امیــدوارم از تجربیات خود 

به خوبی استفاده کنید تا باری از دوش مردم بردارید.

احمد نادری مطرح کرد
اصرار به پزشکیان

برای لغو حکم معاونت ظریف
احمد نادری، عضو هیأت رئیســه مجلــس دوازدهم گفت: 
در دیــدار نمایندگان مجمع تهران بــا نمایندگان، برخی از 
نمایندگان درخواســت داشــتند آقای رئیس جمهور حکم 
آقــای ظریف را لغو و به قانون تمکیــن کنند. احمدنادری، 
نماینده تهــران، درباره دیدار مجمع نماینــدگان تهران با 
رئیس جمهور گفت: جلسه مجمع نمایندگان تهران با آقای 
پزشــکیان ریاست جمهور برگزار شد و این جلسه در فضای 
بسیار صمیمانه ای صورت گرفت. بنابر گزارش ایلنا، این عضو 
هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی با اشاره به این که در 
جلسه بیشتر پیرامون مشکلات حوزه انتخابیه تهران بحث 
شــد، عنوان کرد: از کمبودها و مسائل زیرساختی گرفته تا 
لزوم تعیین اســتاندار قوی برای تهران بحث و صحبت شد. 
این که استانداری انتخاب شود که برای تهران کار کند، کار 

سیاسی نکند و به نوعی استاندار غیرسیاسی باشد.
حکم ظریف را لغو کنید 

نادری ادامه داد: بحث های حاشــیه ای هم که بیشــتر ملی 
بودنــد مطرح شــد، مانند بحــث آقای ظریــف؛ آنچه که 
برخی از نمایندگان تهران مطــرح کردند این بود که طبق 
آخرین قانونی که می گوید فرزندان مسئولانی که در دولت 
می خواهند منصوب شوند نباید تابیعت خارجی داشته باشند، 
عمل شــود و در واقع آقای ظریف را مصداق بارز نقض این 
قانون می دانســتند. برخی از نمایندگان درخواست داشتند 
آقــای رئیس جمهــور این حکم را لغو و بــه قانون تمکین 
کنند، رئیس جمهور هم پاســخی دادند که اگر صلاح بدانند 
مطرح می کنند. وی با اشــاره به ارسال لایحه از سوی دولت 
به مجلس برای تغییر در قانون مشاغل حساس ادامه داد: ۲ 
هفته اســت که لایحه از سوی دولت به مجلس برای اصلاح 
این بند از مشاغل حساس ارسال شده است تا در صحن در 
مورد این مشــاغل تجدیدنظر شود، ما هنوز در صحن علنی 
مطرح نکرده ایم و حتی فکر می کنم اعلام وصول هم نشــده 
باشد. روال باید در مجلس طی شود و اگر نیاز است که قانون 
تغییر کند، باید با نظر نمایندگان صورت گیرد. نماینده تهران 
در مجلس شورای اســلامی یادآور شد: برخی از نمایندگان 
معتقد بودند آقای پزشــکیان با ارســال این لایحه سرمایه 
اجتماعی خودشــان را که در حال حاضر در اوج اســت کم 
می کند و اگر اصرار دولت بر این لایحه باشد، دولت سرمایه 

اجتماعی خودش را کاهش خواهد داد.
تشکیل کارگروه هایی 

برای بررسی موضوع اتباع غیرمجاز
وی در خصوص مسائل مطرح شده پیرامون اتباع بیگانه در 
جلسه نمایندگان با رئیس جمهور، اظهار داشت: بحث اتباع 
هم از ســوی برخی از نمایندگان تهران مطرح و تاکید شد 
که ساماندهی اتباع یک کار جدی است و باید صورت گیرد.

این عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی ادامه داد: 
با اتباع مجاز که کاری نداریم اما اتباع غیرمجاز بســیار زیاد 
شــده اند و این موضوع در جلسه مجمع نمایندگان تهران با 
رئیس جمهور مورد بحث و بررسی قرار گرفت و قرار بر این 
شــد که کارگروه های مختلفی برای این موضوع در مجمع 
نمایندگان تهران تشکیل شــود آنان نظرات خودشان را به 
صورت مکتوب بــه رئیس جمهور ارائه دهند تا برای اجرایی 

شدن کمک کنند.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
عنوان کرد

استمرار ناترازی اقتصادی 
با ارز سه نرخی

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه مجلس گفت: ناترازی اقتصادی 
با ارز سه نرخی فعلی تداوم پیدا می کند و این موضوع باعث 
تاثیر بر صندوق ها و کســری بودجه کشور می شود. غلامرضا 
تاجگردون در نشست مشترک فعالان اقتصادی استان کرمان 
با اعضای کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اظهار کرد: اقتصاد 
ایران با وجود همه بحران ها، جنگ و تحریم ها هنوز سرپاست 
اما باید بهتر کار شــود تا اقتصاد قوی شود. رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با اشاره به ناترازی های 
موجود در کشور گفت: ناترازی اقتصادی با ارز سه نرخی فعلی 
تداوم پیدا می کنــد و این موضوع باعث تاثیر بر صندوق ها و 
کسری بودجه کشور می شود، رشد اقتصادی حاصل نمی شود 
و این موضوع حتی بر زنجیره های اقتصاد تاثیر می گذارد. وی 
گفت: مردم بدانند که هنوز ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشور داریم 
که داروهای خاص برای افــراد خاص و برخی اقلام ضروری 
تامین می شــود. به گفته تاجگردون، تخصیــص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اشــکال دارد و این خط آزاد و غیــر آزاد، مردم را آزار 
می دهد. چه تفاوتــی بین خدمات در ایران وجود دارد که به 
برخی ارز ۴۲۰۰ تومانی، برخی ۲۸ هزار تومانی و مابقی آزاد 
تعلق می گیرد؟ طبق اعلام وی، ســهم دولت از ارز در بودجه 
۱۲ میلیارد دلار است، در حالی که مصرف ارز یارانه ای کشور 
)۲۸ هــزار تومانی و ۴۲۰۰ تومانی( ۱۸ میلیارد دلار اســت. 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی 
افزود: ۶ میلیــارد دلار باقی مانده دیگر را بانک مرکزی برای 
تخصیص ارز کالاها باید از بازار و کسانی که کالا صادر کردند، 
خریداری کند. وی با اشــاره به مابه التفاوت ارزهای مختلف 
در ایران یادآور شــد: مابقی این نرخ باید از کجا بیاید؟ بانک 
مرکــزی باید پول چاپ کند که باعث تاثیر بر بودجه، تورم و 
انتقاد تولیدکننده داخلی می شود. تاجگردون بیان کرد: ما با 
انبوه بیماران صعب العلاج و مشکل دار مواجهیم که می گویند 
دارو نداریم، باید ارز ارزان بگیرند، اما مملکت ما دچار چالش 
جدی است که عامل آن کمبود منابع است. رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: نمی توانیم 
شــکاف بین نرخ بازار و یارانه را حذف کنیم و باید مجلس با 
تدابیری این شکاف را کاهش دهد در غیر این صورت بودجه 
ضعیف می شود. در یک جلسه نمی توانیم این مسائل را حل 
کنیم. تاجگردون در پایان قول مساعد داد تا پیشنهاداتی که 
فعالان اقتصادی استان کرمان داده اند در کمیسیون برنامه و 

بودجه مورد توجه قرار گیرد.

مراجع

مجلس

فشــارهای  گذشــته،  روز  چند  طی 
برکناری  برای  تندروهــا  و  نمایندگان 
راهبردی  معــاون  ظریف،  محمدجواد 
رئیس جمهوری از دولت بیشــتر شده 
اســت و کار به جایی رسیده که برخی 
رئیس  پزشکیان،  نمایندگان مسعود  از 
جمهوری را تهدید به برکناری و زندان 

می کنند.
در همین راستا، حسین میرمحمد صادقی، 
معاون اسبق قوانین مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به تهدید پزشــکیان به خبرگزاری 
خبرآنلاین گفت؛ »شــاید دلیل حساسیت ها 
به آقای ظریف به خاطر مخالفت برخی افراد 
با برجام اســت و نقش ایشان را در تصویب 
برجــام پررنگ می بینند و دشــمنی با او را 
در خودشــان نهادینه کردند. اما اینکه ما با 
همچنین ادبیاتی بخواهیم با رئیس جمهوری 
صحبت کنیم در شأن نماینده مجلس نیست.
وی ادامه داد:  »تصدی مشــاغل حســاس 
قانونی است که مقداری شتاب زده تصویب 
شــد. گاهی اوقات تصویب قوانین و موضع 
گیری های ما به خاطر حادثه ای اســت که 

ممکن است اتفاق افتاده باشد.« 
در ادامــه گفت و گوی حســین میرمحمد 
صادقــی، معــاون اســبق قوانیــن مجلس 
شورای اســلامی را با خبرگزاری خبرآنلاین 

می خوانید:
از سوی  این روزها فشــارهای زیادی 
مجلس به آقای پزشکیان برای برکناری 
آقای ظریف وارد می شــود، علت این 

فشارها از نگاه شما چیست؟ 
من نمی دانم دلیل آن چیست. متاسفانه در 
کشور ما یک تخصصی داریم که به کوچک 
ترین بهانه ای نیروهــای خودمان را از حیز 
انتفــاع بیاندازیم و از آنان اســتفاده نکنیم. 
آقای دکتر ظریف توانمندی هایی دارد و باید 
از آن در جهت ارتقای کشــور استفاده کرد. 

ممکن است به ایشــان نقدی وارد باشد که 
این انتقادات باید در جای خودش باشــد اما 
اینکه به خاطر مسائل جناحی و سیاسی افراد 
را بخواهیم از حیز انتفاع بیاندازیم و کشور را 
از تخصص و تجربــه آنان محروم کنیم، کار 
درســتی نیســت. به نظر من، قانون تصدی 
مشاغل حســاس قانونی است که یک مقدار 
شتاب زده تصویب شد. گاهی اوقات تصویب 
قوانیــن و موضــع گیری های مــا به خاطر 
حادثه ای اســت که ممکن است اتفاق افتاده 
باشد. یک نفر فســادی انجام داده و سپس 
به کشــوری که اقامت آن را دارد، فرار کرده 

باشد.
مــا قانون وضع کــرده و افــراد را به خاطر 
داشــتن تابعیت و اقامت خود و فرزندانشان 
محروم می کنیم و کشــور را از خدمات آنان 
محروم می کنیم. مسئله تابعیت در بسیاری 
از کشــورها مبتنی بر سیستم خاک است. 
فردی که در خارج از کشــور تحصیل کرده 
یا تاجر بوده اســت، فرزندی را در آن کشور 
به دنیا آورده، طبیعی است که طبق سیستم 
پاســپورت آن کشــور را دریافــت می کند. 
همچنیــن اگر افرادی مدتــی طولانی را در 
کشــوری حضور داشته باشــند طبق قانون 
اقامت دریافــت می کند اما ما همه را از دید 

توطئه نگاه می کنیم.
فکر می کنیم اگر کســی اقامت یا پاسپورت 
کشــوری را گرفته است، حتما به آن کشور 
خوش خدمتی کرده است درحالی که ضوابط 
و مقررات مشخص است. در برخی از کشورها 
ممکن است افراد را به خاطر داشتن تابعیت 
یا پاسپورت کشــور دیگری تشویق کنند تا 
بتوانند آسانتر سفر کنند و در کشور خودشان 
از امکانات آنان استفاده کنند. بنابراین، این 
قانونی اســت که شتاب زده، بر اثر هیجان و 
شعارهای هیجانی تصویب شده است. درباره 
دکتر ظریــف و دیگران هم بایــد بگویم به 

کوچکترین انتقادی که ممکن است از آنان 
داشته باشیم، تلاش می کنیم همه کشور را از 

تخصص و تجربه آنان محروم کنیم.
می توان گفت این قانــون برای حذف 
اشــخاصی مانند آقای ظریف یا آقای 

لاریجانی بوده است؟
فکر نمی کنم هدف اولیه از تصویب این قانون 
چنین کاری بوده باشد. دلیل اولیه این است 
که زمانی کــه یک اتفاقــی رخ می افتد، بر 
اساس آن یک دفعه جو زده و هیجانی شده 
و قانونی را تصویب می کنیم که ابعاد عوامل 
مختلف آن را نسنجیده ایم. این قانون نیز بر 
همین اســاس تصویب شــده است. به طور 
مثال یک نفر بعد از فســادی که انجام داد، 
به کشــوری که اقامت داشت فرار کرده و ما 
قانونی را مصوب می کنیم که اگر فردی خود 
و فرزندش اقامتی دارد نتواند به کشــورش 

خدمت کند.
ما در انتخاب افراد بــه جای این معیارهای 
ظاهــری، باید توجه کنیم کــه قابل اعتماد 
و آزمون پس داده باشــند. نقطه سیاهی در 
پرونده  آنان نباشــند. این کار باعث شده که 
ریاکاری هم زیاد شــود و افراد برای آنکه در 
دل نظــام جای باز کنند، شــعارهای تندی 
می دهند و نقاط ضعفی را که دارا هســتند، 

می پوشانند.
 گفته می شود افراد دیگری هم در دولت 
در سطح معاونان حضور دارند یا حتی 
در مناصــب حاکمیتی دیگر که همین 
مــورد آقای ظریف در مــورد آنها هم 
صدق می کند اما حساسیت نمایندگان 
بر روی آقای ظریف است و حتی رئیس 

جمهوری را هم تهدید کردند...
به نظر من شأن نماینده مجلس این نیست 
که بــا همچنین ادبیاتی بــا رئیس جمهور 
صحبت کند. شــاید دلیل حساســیت ها به 
آقای ظریف به خاطــر مخالفت برخی افراد 

با برجام اســت و نقش ایشان را در تصویب 
برجام پررنگ می بینند و دشمنی با او را در 

خودشان نهادینه کردند.
امــا اینکه ما با همچنیــن ادبیاتی بخواهیم 
با رئیس جمهوری صحبت کنیم در شــأن 
نماینده مجلس نیســت. تندروی ها و اینکه 
دایــره خــودی را تنگ کــردن، در این ۴۵ 
ســال بیشترین صدمه را به کشور زده است. 
همچنیــن در برخی موارد هم افراد به دلیل 
اینکــه خودشــان توانمندی ندارنــد، افراد 
توانمنــد را از دایره بیــرون می کنند و انواع 

تهمت ها را به او می زنند.
ممکن است مسئله حضور آقای ظریف 
در دولت درپی رایزنی با حاکمیت حل 

شود؟
نمی دانم، به هر حال مشکلاتی در این قانون 
اســت که ما باید آن را به درســتی اصلاح 
کنیم. به گونه ای که افراد توانمند از استعداد 
خودشــان در جهت ارتقای کشور استفاده 
کنند. این مشــکل این اســت که ما گاهی 
اوقات طبق قوانین عمل نکردیم و از راه های 
فراقانونی استفاده کنیم. این قانون ابتدا باید 
به شکلی که به مصلحت کشور است، اصلاح 
شود و ســپس براساس آن به قانون مشاغل 

حساس عمل شود.
آقای پزشکیان، اصلاحیه لایحه مشاغل 
حســاس را به مجلس فرستادند، فکر 
می کنید با توجه به حضور تندروها در 
پارلمان، این لایحــه به مرحله اصلاح 
می رســد؟ اگر لایحه اصلاح نشد چه 
انجام  از طرف دولت می تواند  کارهایی 

شود؟
اگر لایحه اصلاح نشد، نمی توان کاری کرد و 
همه باید طبق آن عمل کنند. اما باید برای 
برطرف کردن نقاط ضعف آن تلاش شود تا 

افراد بتوانند در خدمت کشور قرار بگیرند.
اجازه  تندورها  می کنیــد  بینی  پیش 

اصلاح این لایحه را بدهند؟
اگر فشار افکار عمومی و مطالبه مردم باشد، 
همچنین افــراد درباره نقــاط ضعف قانون 
توجیه شوند، اکثریت مجلس قبول می کنند 

تا با اصلاح آن نقاط ضعف را برطرف کنند.
در دولت گذشــته برخی از دولتمردان 
مشمول قانون مشاغل حساس می شدند 
اما این حساســیت بر روی آنان وجود 
نداشت. نظر شــما درباره این برخورد 

دوگانه چیست؟
بدتریــن کار بــرای یــک کشــور همین 
برخوردهای دوگانه است. اگر ما غرب و اروپا 
را متهــم می کنیم که چرا در معقوله حقوق 
بشر نســبت به ایران برخورد دوگانه دارند، 
خودمــان هم باید از این برخوردهای دوگانه 
پرهیز کنیم. طبعا باید این شــکل باشد که 
اگر فردی اقامت با تابعیت خارج از کشــور 
را دارد، باید این حساسیت برای همه باشد. 
برخوردهای دوگانه سهم مهلک است و باعث 
می شــود اعتماد مردم به قانون از بین برود. 

قانون باید برای همه اعمال شود.

محمد باقر قالیباف گفت: خدا نگذرد از 
کسانی که می خواهند تخم تفرقه را در 

کشور عزیز ما بپاشند.
به گزارش ایسنا، محمد باقر قالیباف رئیس 
مجلس شــورای اســلامی در اجلاسیه ملی 
شــهدای وحدت در مشــهد مقدس گفت:  
برگردیم و به عقب نــگاه کنیم، آن روزهای 
کربلای ۵ را به یاد آوریم، روزهایی که برای 
یک موفقیت رفتیم، اما آنچنان فشار دشمن 
بر ما زیاد بود که از خدا می خواســتیم فقط 
فرصتی داشته باشیم تا پیکر دوستان شهید 
را به عقب برگردانیم تا پاسخگوی مادر و پدر 
شهدا باشیم و دشمنان به ما متلک می گفتند 
کجاســت که می گفتید راه قــدس از کربلا 
می گذرد. امروز دقیقا تحقق همان شعار امام 

)ره( و رهبری است ، پس امام )ره( ما درست 
گفت، »راه قدس از کربلا می گذرد«. 

وی تاکیــد کرد: خدا نگذرد از کســانی که 
امــروز می خواهند تخم تفرقه را در کشــور 
عزیز ما بپاشــند. آنهایی که در کلام و رفتار 
عمله انگلیس و آمریکا هستند و به کشور و 
اسلام خیانت می کنند. ما پای اسلام و انقلاب 

ایستاده ایم. 
قالیباف بیان کــرد: ما به فرمان مقام معظم 
رهبری به دنبال ایران قوی هســتیم. آنچه 
که دشمن ایران قوی است، دوقطبی کردن 
جامعه است. آنچه باعث ضعیف شدن کشور 
و جامعه و امت اسلامی می شود، تفرقه است. 
امروز همگی مکلف هســتیم که انســجام 
اسلامی و اجتماعی را روزبه روز تقویت کنیم 

و برای قوی شدن، دو خط قرمز داشته باشیم.
رئیس مجلس شورای اســلامی با تاکید بر 
اینکــه حفظ عزت امت اســلامی خط قرمز 
بعدی است، عنوان کرد: ما نباید بترسیم، از 
که می ترسیم؟ از دشمن بزدلی که علی رغم 
برخورداری از امکانات و تجهیزات، هیچ بویی 
از انسانیت نبرده اســت؟ چرا باید بترسیم؟ 
فقط بایــد از خدا بترســیم و اگــر از خدا 
ترسیدیم از هیچ کس نمی هراسیم. بدانید که 
امت اسلامی جان و مال خود را می دهد، اما 

هرگز عزت خود را نمی دهد.
قالیباف ادامه داد: اگر از دشمن نترسیم، خدا 
نعمت را بر ما سرازیر و ما را رهنمون می کند 
به راهی که یا به شهادت می رسیم و یا شامل 
آنهایی می شویم که در دنیا فاتح هستیم. لذا 

دشــمنان گرگ صفت ما، رژیم صهیونسیتی 
و جانی تــر از آن، حکمرانان حکومت آمریکا 
بدانند که با شهادت شــهید هنیه، حماس 
تعطیل نمی شــود. با شــهادت سید حسن 

نصرالله حزب الله تعطیل نمی شود. 
وی اضافــه کــرد: در ســالگرد عملیــات 
طوفان الاقصــی، دوبــاره حماس توانســت 
تل آویو را موشک باران کند و هنوز اسرا را در 
اختیار دارد و هنوز در شــمال و جنوب غزه، 
نیروهای حمــاس فعالیت می کنند. حماس 
به صهیونیســت ها نشان داد که هیچ غلطی 
نمی توانند بکنند. رئیس مجلس تاکید کرد: 
ملت ما مطمئن باشد وقتی در سایه وحدت 
حرکت کنیم و در تصمیم گیری ها شــجاع 

باشیم، به پیروزی خواهیم رسید.

فعال سیاســی اصولگرا گفت: بخشی از 
معتقد  پزشــکیان  آقای  رقیب  جریان 
اســت اگر آقای پزشکیان به ایده وفاق 
اعتقاد دارد، باید در استان هایی که رای 
پایین تری داشته اســتانداران از جناح 
انتخاب شوند که این موضوع در  مقابل 
نهایت می تواند به پوســت خربزه هایی 
تبدیل شده که باعث سر خوردن دولت 

شود.
محمــد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا در 
گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی رویکرد دولت وفاق 
پزشکیان تا امروز گفت: اگر راست بگویم آقای 
پزشــکیان ناراحت می شود و اگر دروغ بگویم 
خدا ناراحت می شــود.  وی افزود: در فضای 
سیاسی کشور، به دلیل عدم وجود یک تعریف 
جامــع از وفاق، افراد مختلف از منظر خود به 
ارزیابی این موضوع پرداخته اند. آقای پزشکیان 
به دنبال این بوده که در سیســتم مدیریتی 
خود به گونه ای عمــل کند که هیچ دعوایی 
ایجاد نشــود و از افراد با دیدگاه های مختلف، 
صرف نظر از گرایش سیاسی شــان اســتفاده 
کند. همین رویکرد به نظر می رســد تاکنون  
نقاط ضعفی را به وجود آورده است. اگر ایده 
وفاق قرار باشد به انتصاب افرادی بینجامد که 
در عمل به ایــن ایده اعتقادی ندارند، منظور 
من افرادی هســتند که در دولت گذشــته 
نیروهــای دولت قبل از خــود را بانیان وضع 
موجود دانسته و حالا این افراد می خواهند در 
دولت فعلی تحت عنوان دولت وفاق همچنان 

حضور داشته باشند، این موضوع با اصل وفاق 
تناقض دارد. این فعال سیاســی تصریح کرد: 
بخشی از اصلاح طلبان امروز ناراضی هستند 
زیرا بــر این باورند که آن ها با رأی خود آقای 
پزشکیان را به ریاست جمهوری رسانده اند و 
باید پست ها به آن ها داده شود. در عین حال، 
برخی اصولگرایان نیز نگران هســتند که چرا 
بایــد اصلاح طلبان در ســمت های مدیریتی 
بیشتر از آنچه که شایسته است، دخیل باشند. 
این وضعیت ممکن است برای آقای پزشکیان 
مشــکلاتی ایجاد کند و احتمالاً در آینده نیز 
انتقادات و اعتراضات بیشــتری بروز خواهد 
کرد. مهاجــری در ارزیابــی انتصاب مدیران 
میانی و استانداران گفت: به نظر می رسد که 
انتخاب اســتانداران باید به گونه ای باشد که 
نظرات گروه های مختلف در آن لحاظ شــود 
و به یک اجماع نســبی در انتخاب ها برسند. 
در برخی اســتان ها ممکن اســت رأی آقای 
پزشکیان اکثریت مطلق باشد، طبیعی است 
که استاندار آن استان از گرایش فکری جناح 
آقای پزشکیان انتخاب شود اما طبیعی است 
در استان های دیگر، جناح مقابل انتظار داشته 
باشد که استاندار از میان آن ها انتخاب شود. 
حالا بخشــی از جریان رقیب آقای پزشکیان 
معتقد اســت اگر آقــای پزشــکیان به ایده 
وفاق اعتقــاد دارد، باید در اســتان هایی که 
رای پایین تری داشــته استانداران از جناح ما 
انتخاب شود که این موضوع در نهایت می تواند 
به پوست خربزه هایی تبدیل شده که باعث سر 

خوردن دولت شود. وی در ارزیابی مهم ترین 
چالش های سر راه ایده وفاق دولت چهاردهم 
گفت: به نظر می رســد یکــی از اصلی ترین 
چالش ها، چالش نظری است که به دلیل عدم 
وجود تعریف جامع، هرکســی از منظر خود 
به تفســیر ایده وفاق می پــردازد. کاش آقای 
پزشکیان در یک ســمینار علمی این مسأله 
را مطرح می کردند تا به عنوان یک استراتژی 
در دولت وفاق ملی تعریف شــود. اما امروز به 
تعداد افرادی که مقاله می نویســند موضوع 
وفاق مطرح می شــود و این تکثرگرایی باعث 
آسیب به ایده وفاق شده است. بنابراین آقای 
پزشکیان باید در این زمینه، چارچوب نظری 
وفاق را مشخص کنند تا استراتژی مسیر پیش 
روی دولت مشــخص شود. این فعال سیاسی 
در پاســخ به این سوال که انجام چه کارهایی 

می تواند در رضایتمنــدی عمومی تاثیرگذار 
باشد، گفت: منطقه خاورمیانه امروز در تنشی 
قرار دارد که درگیر شــدن ما هم در وضعیت 
اقتصادی ما نیز تاثیرگذار است. هرگاه جنگی 
اتفاق می افتد بحران اقتصادی تاثیرگذار بود. 
حالا در این موقعیت به نســبت انتظاری که 
وجود داشت، هنوز بحرانی به وقوع نپیوسته 
اســت. اما امروز تحریم ها گسترش پیدا کرده 
و می تواند به مزاحمی برای دولت برای جلب 
رضایــت مردم تبدیل شــود. به همین دلیل 
مــردم انتظار دارند گشــایش هایی در زمینه 
اقتصادی و معیشــت رخ دهــد. هرچند در 
وضعیت فعلی این انتظار برای دولت دشــوار 
اســت اما با وجود آنکه خود آقای پزشکیان 
وعده ای در این زمینه نداده اســت اما به طور 

طبیعی انتظار مردم افزایش یافته است.

بررسی دلایل مخالفت تندروها با حضور ظریف در دولت از نگاه میرمحمد صادقی:

قانون مشاغل حساس هیجانی تصویب شده است

قالیباف:

خدا نگذرد از کسانی که تخم تفرقه را در کشور می پاشند

مهاجری مطرح کرد

انتصاب استانداران از جریان رقیب، پوست خربزه ای زیر پای دولت

هوشیاری جامعه ایرانی 
برای گذر از چالش های د شوار

اد امه از صفحه 1
آمریــکا و غــرب غیــر از نیروی نظامــی و  ویرانگری بی حــد  و حصر، به 
فناوری های نوین و ابزارهای تســخیر اذهان ملت ها و جهت د هی به ســمت و 
ســوی آنها مســلح اند  و تلاش می کنند  زیاد ه خواهی و خوی وحشیانه خود  را 

موجه و روح مقاومت و  ایستاد گی ملت ها را افراط گری و تروریسم بنامند .
روشن است غرب د ر پس تحولات جاری و به راه اند اختن کشتار و وحشت 
ایجاد  نظمی نوین بر مبنای نقش محوری منافع و خواســته های خود  را د نبال 
می کند  و به چیزی کمتر از آن بسند ه نمی کند  و حاضر نیست رژیم صهیونیستی 

د چار سستی و  آسیب شود .
برای نیل به این اهد اف تهد ید  نشــان د اد ن ایران و نیروهای همراه آن برای 
کشــورها و صلح و ثبات منطقه یک مســاله بنیاد ین است که د قت و  محاسبه 
گری زیاد ی را از ســوی مراجع ذیربط کشــورمان طلب می کند . به هر تقد یر 
ابزار تصویرســازی   تغذیه اذهان و افکار تا حد ود  بسیاری د ر اختیار آنان است 
  و لذا اقد امات ایران و عناصر همسو با آن باید  به موقع، هد فمند  و کاملا حساب 

شد ه باشد .
رژیم  صهیونیســتی سال هاست که به د نبال امنیتی سازی و  ایجاد  مساله د ر 
مناسبات ایران با کشورهای منطقه است و  تجربه نشان د اد ه که از هیچ امکان 
و  فرصتی برای رســید ن به این هد ف شیطانی خود  فروگذار نیست. این مساله 
می طلبــد  که ایران د ر مواجهه با موج های پیش روی کاملا مراقب باشــد  که 
اقد اماتش صرفا د ر د اخل منطقه محد ود  نشود  و با د یپلماسی خلاقانه و ابتکاری 
با همه اضلاع قد رت د ر جهان به گفت وگو و  مذاکره بپرد ازد   و به قول معروف تا 

حد  امکان د ائره بازی را گسترد ه کند .
د ر همین زمینه با توجه به نگرانی های محیط همسایگی  گفتماتی را به کار 
بریم که آنها را د ر شــرایطی د ر کنار خود  د اشــته باشیم   و جلوی طراحی های 

د شمنان برای کشاند ن آنها به سمت خود شان را بگیریم.

یادداشت


